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EfemèrideLa dada¿Sabies que...

el ‘Xanthium spinosum’, un card, va ser el que va inspirar la 
invenció del velcro, tan utilitzat actualment?

200 són els joves que han participat en la quarta edició de la 
Gimkna’t a 7 bandes.

7 d’octubre de 1751
Té lloc la coneguda batalla de Lepant entre 
la Lliga Santa i l’imperi Otomà.

EDUCACIÓ

L’escola Germans de Riba 
podrà encabir 650 alumnes
L’escola Germans de Riba ha estre-
nat aquest curs escolar l’ampliació 
del centre, que suposa que pugui 
arribar a encabir 650 alumnes. El 
cap de Govern, Antoni Martí, i la 
ministra d’Educació, Roser Suñé, 
van inaugurar ahir de manera ofi-
cial aquesta ampliació. Els treballs 
han costat uns tres milions d’euros 
i suposen que el centre guanyi una 
quinzena d’aules, la cobertura del 
pati i l’arranjament d’alguns espais, 
com ara la biblioteca i l’aula de plàs-
tica. Tal com va exposar la titular 
d’Educació, la capacitat del centre 
garanteix que es pugui donar res-
posta a les necessitats en els anys 
futurs, ja que actualment hi estudi-
en uns 400 alumnes. 

Els espais estan ocupats pels sis-
temes educatius andorrà i francès i, 
tal com va afegir el cap de Govern, 
es tracta d’una de les poques obres 
que l’executiu ha pogut licitar i 
completar en aquesta legislatura. 
Martí també va destacar les obres 
que s’estan fent a Canillo, i que su-
posaran que en dos anys ja no hi 
hagi cap centre que hagi de tenir 
aules en barracons. 

En el seu discurs inaugural Mar-
tí va posar en relleu que aquesta 
legislatura ha estat marcada per la 
contenció de la despesa però que 
s’ha intentat no aplicar aquesta 
política a educació. Va recordar 

que davant l’ONU va parlar del 
tret diferencial que suposa que 
el país compti amb tres sistemes 
educatius i tots gratuïts. Ahir, pre-
cisament, era el Dia mundial del 
docent i Martí va expressar que “ni 
aquest Govern ni els que vinguin” 
poden fer retallades en educació 
i va reconèixer “la gran feina” que 
fan els mestres.

Suñé va recordar que amb 
aquesta ampliació es tornen a te-
nir tots els alumnes que ocupaven 
les escoles velles en un sol centre. 
L’arquitecte, Gerard Veciana, va 
destacar que s’ha pogut comple-
tar en una mica més de dos anys, 
un fet que va posar en relleu tenint 
en compte que es tracta de 2.500 

metres quadrats nous. A més, va 
destacar l’eficiència energètica de 
l’edifici. 

A l’acte d’inauguració van as-
sistir exministres d’Educació com 
Pere Cervós i Roser Bastida, la 
subsíndica, consellers generals, els 
cònsols d’Ordino i l’ambaixadora 
francesa.

Pel que fa als eventuals, la minis-
tra va explicar que ara es proposa 
la modificació de la llei d’ordena-
ment del sistema educatiu andorrà 
perquè hi pugui haver un reconei-
xement de les titulacions, però no 
necessàriament perquè ja s’hagin 
de consolidar places el 2015.
Redacció // Andorra la Vella
@mes_andorra 

POLÍTICA

SDP calcula que els turistes 
han baixat un 4,4% a l’estiu
Socialdemocràcia i Progrés 
(SDP) destaca que “no estem 
en la bona línia” pel que fa a la 
promoció turística i així ho de-
mostra que mentre els països de 
l’entorn estan recuperant visi-
tants, Andorra n’està perdent. El 
president de la formació, Víctor 
Naudi, i el membre del consell 
nacional Joan Marc Miralles van 
exposar ahir que els resultats tu-
rístics de l’estiu estan “molt per 
sota de les previsions”. Durant 
els mesos de juny, juliol i agost 
s’ha registrat una disminució 
del 4,4% en el nombre de turis-
tes, quan s’havia anunciat que 
augmentarien un 3%. Miralles 
va ressaltar que l’agost passat ha 
estat “el pitjor de la nostra histò-
ria”, amb 1.044.000 visitants, un 
5,8% menys que l’any anterior 
i per sota del 2012. Aquests nú-
meros contrasten, segons els di-
rigents d’SDP, amb els obtinguts 
a Catalunya, on creixen un 4,3% 
els visitants, o a Espanya, amb un 
increment del 5%. Pel que fa al 
mercat francès, on es van invertir 
bona part dels recursos econò-
mics en promoció, hi ha hagut un 
“fracàs estrepitós” perquè els tu-
ristes francesos han baixat prop 
del 12%, quan el ministre havia 
anunciat una pujada del 3,9%. 

SDP dubta també que els es-
pectacles del Cirque du Soleil 

del mes de juliol contribueixin 
a atreure nous visitants i van 
rebatre els resultats explicats 
recentment pel ministre de Tu-
risme. Així, Miralles va posar de 
manifest que entre el 2011 i el 
2014 els visitants han baixat un 
2,9%, els excursionistes un 4,6% 
i els turistes han pujat un 2,8%. 
Aquest últim percentatge signifi-
ca 4.485 turistes més, un resultat 
que segons va dir no justificaria la 
important despesa que es fa per 
l’espectacle. “No sembla doncs 
que sense el Cirque du Soleil ha-
guem de tenir molts menys visi-
tants que els que tenim al juliol”, 
va dir Miralles. Per tant, segons 
SDP, l’impacte d’aquesta acció 
és “irrellevant”. Naudi va insistir 
que la política turística no s’ha 
de fer “a cop de talonari” sinó 
potenciant la presència de la cul-
tura i la natura en la promoció, i 
fent participar els actors turístics.
Redacció // Andorra la Vella
@mes_andorra 

Naudi i Miralles.
  // T. M.

ENTITATS BANCÀRIES

Crèdit Andorrà comercialitzarà 
un fons de Gamco Investors
El Grup Crèdit Andorrà ha arribat 
a un acord amb la gestora nord-
americana Gamco Investors per 
comercialitzar en exclusiva a An-
dorra, a través de Crèdit Andorrà, 
i a Espanya, a través de Banco Al-
calá, el fons Gamco International 
Sicav Merger Arbitrage, un cop es-
tigui formalitzada la inscripció als 
registres corresponents de l’INAF i 
la CNMV, respectivament, segons 
va informar ahir l’entitat bancària. 

El fons està centrat en l’arbitrat-
ge de fusions i adquisicions i  in-
verteix en accions de companyies 
implicades en aquest tipus d’opera-
cions corporatives, en concret, en 
operacions que ja han estat anunci-
ades per minimitzar el risc.

L’objectiu de l’estratègia d’in-

versió és, segons assenyala Crèdit 
Andorrà, oferir uns retorns bruts 
positius d’entre un 3% i un 4% per 
sobre del líbor (la referència dels 
tipus d’interès interbancaris) a tres 
mesos, tant en mercats alcistes com 
baixistes. L’estratègia que adopta el 
fons Gamco International Sicav 
Merger Arbitrage està molt poc 
correlacionada amb el mercat de 
renda variable i renda fixa, la qual 
cosa permet diversificar les fonts 
de rendibilitat de la cartera i reduir 
la volatilitat global. 

El director de Gestió d’Actius i 
Mercats de Crèdit Andorrà, Sergi 
Martín, ha explicat que “el nostre 
objectiu és trobar productes di-
ferencials que puguin donar ren-
diments interessants amb un risc 

moderat. L’entorn actual de molta 
activitat corporativa en fusions i 
adquisicions resulta adient per es-
perar una evolució favorable del 
fons Gamco International Sicav 
Merger Arbitrage.

L’entitat ha organitzat per a 
aquesta tarda, a les set a Crèdit 
Centre, la conferència Renda vari-
able americana: dues fórmules per 
invertir amb èxit, a càrrec de Ralph 
Rocco i Robert Leininger, en la 
qual es parlarà del nou fons Gamco 
International Sicav Merger Arbi-
trage i de l’estratègia d’inversió per 
treure profit de les fusions i adqui-
sicions sense incórrer en el risc del 
mercat de renda variable.
Redacció // Andorra la Vella
@mes_andorra 

ECONOMIA

Pugen les 
matriculacions
El setembre es va tancar amb 
229 matriculacions de vehicles, 
un 21,8% més que durant el 
mateix període de l’any passat, 
segons les dades fetes públiques 
ahir pel departament d’Estadís-
tica. Els turismes van registrar 
un increment del 34,1% i els ca-
mions i camionetes del 15,4%, 
mentre que les motocicletes 
i ciclomotors i altres vehicles 
van tenir una variació negativa, 
d’un 2,5% i d’un 33,3% respec-
tivament. Les matriculacions de 
vehicles dels darrers dotze me-
sos han estat de 2.931, fet que 
suposa un augment del 25,8% 
respecte al mateix període de 
l’any anterior, en què se’n van 
matricular 2.329.
Redacció // Andorra la Vella
@mes_andorra 

CÀNCER

Conferència 
d’Antoni Ribas
El doctor Antoni Ribas serà el 
convidat de la conferència que 
MoraBanc i Advance Medical 
organitzen anualment. Ribas és 
un expert en melanoma i oferi-
rà una xerrada amb el títol Com 
pot el sistema immunitari lluitar 
contra el càncer. La cita serà el 
22 d’octubre a les set de la tar-
da al Centre de Congressos 
d’Andorra la Vella. Ribas, que 
lidera les investigacions més 
innovadores en la lluita contra 
el càncer centrades en teràpies 
immunològiques, és professor a 
la Universitat de Califòrnia Los 
Angeles i director del Programa 
d’immunologia tumoral del 
Jonsson Comprehensive Can-
cer Center.
Redacció // Andorra la Vella
@mes_andorra 

La inauguració oficial de l’ampliació es va fer ahir.
  // T. M.
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